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Abstract

       The Sudanese crude oil is regarded as one of the simplest types of crude 

in the world as it contains no percentage of sulfur which reacts with water to 

form   sulfuric  acid  that  negatively   impact  the  production  facilities  and 

transportation lines due its corrosiveness . How ever it suffers other problems 
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represented  by  the  high  viscosity  and  high  percentage  of  wax.  These 

characteristics prevail in the crude oil produced by Petrodar company causing 

some very serious technical problems affectively the transfer of crude which is 

transported long distances from production fields to the port export terminal a 

matter that affect directly the cost of production and the quality.

A detailed study was made on the system adopted in collecting crude oil from 

different  wells   and  physical  and  chemical  processing  to  which   crude  is 

subjected through different stages of production and also study of the behaviour 

of crude in the pipeline  during transportation processes.

Samples were collected from the fields of production at Adar-yale, Agordeed 

and Palouge and also samples were collected after the initial and final treatment 

at CPF.

No samples of the recently introduced field such as Gummry, Gasub,  Moleeta, 

were collected, but their specifications were inferred from available data.

Physical and chemical properties that have been studies were amount of wax, is 

in the range 23-31% and asphaltene which was around 0.1%; resin content that 

ranged from 13-7%, deposits was 0.01%, water cut was 0.05%  and the carbon 

number distribution in the crude which ranged between 7 to35 carbon atoms. 

The pour point was found range from 39-42 C; also the boiling point was in the 

range  from  70 °C -  533+ C o and  density  specifications  according  the 

American Institute of petroleum was 24.

Mechanical effects and temperature influence in viscosity were also studied. 

The  composition  of  the  Dar  Blend  was  found  to  influence  the  flow 

characteristics  of  the  crude.  Presence  of  asphalting  and  resins  reduce  the 

deposition of wax crystals and enhance, therefore, the fluidity of the crude  .

When increasing the rate of shear at a temperature higher than 42C doesn’t 

effect on viscosity, it became constant.
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The chemical additives effects on pour point and viscosity was studied. It was 

found that addition of PPD had no effect in altering the viscosity even at a dose 

of 1000-4000 ppm (i.e, ten folds greater than the usual dose.(

It is either unsuitable additives were used by Dar Company or the additives 

were expired, which in either case necessitate reevaluations of using such 

additives   .

الخلصة

          يصنف الخام السوداني من ابسط أنواع الخللام فللي العللالم لعللدم إحتللوائه علللي
 نسبة عالية من الكللبريت الللذي يتفاعللل مللع المللاء ليكللون حمللض الكبيرتيللك ذو التللأثير
 السللبي. ولكلن هناللك مشلاكل إخلري متمثللة فلي اللزوجلة  العاليلة  ونسلب الشلمع
 المرتفعة فيه  وهذه الخصائص تسود  في الخلام المنتلج بواسلطة شلركة بللترودار مملا
 تنتج عنه بعللض المشللاكل التقنيللة المتعلقللة بنقللل الخللام وخاصللة أن الخللام ينقللل إلللي
 مسافات  بعيدة من مناطق آبار النتاج إلي ميناء التصدير ممايؤثر مباشرة علللي تكلفللة

النتاج  والجودة.
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 تمت دراسة تفصيلية لكيفية تجميع الخام من البللار والمعالجللات الكيميلايئة والفيزئائيلة
ًا دراسة لسللوكه داخللل خللط أنللابيب  التي يتعرض لها عبر مراحل النتاج المختلفة وأيض

نقل الخام.

 تم جمع عينات ملن حقلول إلنتلاج علداريل وأكورديلد وفللج كملا تلم جملع عينلات بعلد
 المعالجات الولية والنهائية . وهنالك حقول  أدخلت حديثة إلللي دائرة النتللاج لللم تجمللع
 منها عينات ولكللن تللم جمللع وتحليللل بياناتهللا ومواصللفاتها وهللي حقللول قصللب وقمللري

وموليتا .

 الخواص الكيميللايئة والفيزئائيللة الللتي تمللت دراسللاتها وتحليلهللا للعينللات المختلفللة هللي
 % والسلفلتين  اللذي بلللغ31—23محتويات الخام من كمية الشمع التي تراوحت بيلن 

 % والملاء0.01% والرواسب التي وجللدت 7-13%  والراتنجات التي كانت 0.1حوالي 
 % و توزيع عللدد زرات الكربللون فللي سلسللل وجزئيللات الخللام0.05الذي بلغت نسبته 

  و39 ذرة كربون, درجة النسكاب حيث تراوحت ما بين 35 إلي 7التي تراوحت مابين 
  درجللة مئويللة ,  ودرجللة الغليللان ثللم الكثافللة ,حسللب مواصللفات المعهلد المريكللي42

  كما تللم قيللاس اللزوجللة وتللأثير العوامللل الميكانيكيللة عليهللا وتللأثير24للبترول, وكانت 
 التغير في درجة الحرارة وتأثيرات إضافة المواد الكيميائية المخفضة لترسليب الشلموع

علي مدي تخفيض اللزوجة.

 وقد بينت الدراسة أن هنالك حقول بها نسب شمع عالية بينمللا أخللري لهللا نسللبة عاليللة
 من السفلتين والراتنجات  وعند تكللوين مزيللج دار يكللون تللأثير السللفلتين والراتنجللات

إيجابي إذ أنه يمنع ترسيب جزئيات الشمع بفاعلية عالية ويزيد من سيولة الخام. 

  درجة مئويللة ل يللؤثر علللي اللزوجللة,42زيادة معدل القص عند درجة حرارة أعلي من 
حيث تصبح  ثابتة عندئذ في مستوي معين .

 كما بينت الدراسة أن حقن المعالج الكيمئايي الخافض لدرجة النسكاب ليللس لللديه أي
  جللزء مللن4000 إللي 1000فعاليللة بللالرغم ملن إضلافته بنسللب عاليللة تراوحللت مللن 

 المليون أي مايصل إلي عشرة أضعاف الكمية المعتادة مما يستوجب إعادة النظر مللن
 قبلل شلركة بلترودار فلي إختيارهلا للمضلافات الكيميائيلة خافضلة درجلة النسللكاب أو

.التحقق من جودتها وصلحيتها للستخدام
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